

[Texte]

**The Vice-Chairman:** That will be fine.

**Mr. Friesen:** Okay. Is it your plan to . . .

**The Vice-Chairman:** Last question, Mr. Friesen.

**Mr. Friesen:** Yes. Is it your plan then to activate more writs of assistance and empower the security service officers with writs of assistance?

• 1805

**Mr. Kaplan:** I feel the writs of assistance are a valuable police tool, but they have sustained considerable criticism. I am searching now for alternative ways of achieving some effectiveness without having to increase the number of writs. I am looking for other instruments that may require legislation, for example, to validate them and that would provide for prejudicial approval or some other type of safeguard. The Liberal Party at its convention two weeks ago passed a resolution critical of writs of assistance and urging the government to try to work out of them.

Did I say "of the security service"? No, it is a law-enforcement tool of the RCMP.

**Mr. F.E. Gibson, Q.C. (Deputy Solicitor General of Canada):** That is right. They are not a tool of the security service.

**Mr. Kaplan:** No, the security service does not—did I say they did?

**Mr. Gibson:** Mr. Friesen suggested they might be made available.

**Mr. Kaplan:** They are used by Mounties engaged in the programs the commissioner referred to.

**Mr. Friesen:** They will not be made available to the security service.

**An hon. Member:** They do not need them.

**Mr. Kaplan:** They are not in that program.

**Mr. Friesen:** Has there been any discussion about the relationship of the security service to the emergency planning orders and the powers of the Solicitor General or the Minister of Justice?

**Mr. Kaplan:** No.

**Mr. Friesen:** Not as yet?

**Mr. Kaplan:** There has not been.

**Mr. Friesen:** Thank you.

**Le vice-président:** Chers collègues, la prochaine séance du Comité aura lieu le jeudi 25 novembre 1982 à 15h30. Comparaitra alors à nouveau l'honorable Robert Kaplan pour étudier le crédit 20b sous la rubrique G.R.C.

La séance est maintenant ajournée.

[Traduction]

**Le vice-président:** Très bien.

**M. Friesen:** Très bien. Avez-vous l'intention . . .

**Le vice-président:** Ce sera votre dernière question, monsieur Friesen.

**M. Friesen:** Oui. Avez-vous l'intention d'émettre d'autres mandats de main forte à des agents du service de sécurité.

**M. Kaplan:** Les mandats de main forte sont un outil policier de grande valeur, mais ils ont fait l'objet de critiques très sévères. Je cherche d'autres moyens d'assurer la même efficacité, sans augmenter le nombre des mandats. Je cherche d'autres outils qui devront peut-être faire l'objet d'une loi, et qui requerraient une approbation préalable de la part d'un juge, ou une autre sauvegarde semblable. A son congrès il y a deux semaines, le Parti libéral a adopté une résolution critiquant les mandats de main forte, et a prié le gouvernement de trouver un moyen de les éliminer.

Ai-je dit du service de sécurité? En fait, c'est un outil de la GRC pour l'application de la loi.

**M. F.E. Gibson, c.r. (Solliciteur général adjoint du Canada):** C'est juste. Ces mandats ne sont pas utilisés par le service de sécurité.

**M. Kaplan:** Non, justement, le service de sécurité ne peut en obtenir—ai-je dit qu'elle pouvait?

**M. Gibson:** M. Friesen a suggéré que l'on pourrait peut-être les utiliser dans ce secteur.

**M. Kaplan:** Ils sont utilisés par les agents de la GRC qui travaillent dans les programmes mentionnés par le commissaire.

**M. Friesen:** Ils ne sont donc pas mis à la disposition du service de sécurité.

**Une voix:** Ils n'en ont pas besoin.

**M. Kaplan:** Ils ne travaillent pas dans ce programme.

**M. Friesen:** Avez-vous discuté du rapport entre le service de sécurité et les ordres en conseil sur la planification d'urgence ou les pouvoirs du Solliciteur général ou du ministre de la Justice?

**M. Kaplan:** Non.

**M. Friesen:** C'est-à-dire jusqu'à présent?

**M. Kaplan:** Il n'y a pas eu de discussion à ce sujet.

**M. Friesen:** Merci.

**The Vice-Chairman:** My dear colleagues, the next meeting of the committee will take place on Thursday, 25 November, at 15.30. The Honourable Robert Kaplan will appear to explain Vote 20 with respect to the RCMP program.

The meeting is now adjourned.